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سودوکو
سودوکو Sudoku یك واژه ترکیبي 
ژاپني به معناي عددهاي بي تکرار 
است و امروزه به جدولي از اعداد 
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سرگرمي رایج در نشریات کشورهاي 
مختلف به چاپ مي رسد. 
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زمان پیشنهادی: ۴۰ دقیقه
قانون هاي حل جدول سودوکو
۱- در هر سطر و ستون باید اعداد یك 
تا ۹ نوشته شود. بدیهي است که هیچ 
عددي نباید تکرار شود. 
۲- در هر مربع ۳×۳ اعداد یك تا 
۹ باید نوشته شود و در نتیجه هیچ 
عددي نباید تکرار شود.

کمک هزار  میلیارد  تومانی
به بیماران خاص

ایرنــا: محمد غلام نــژاد، مدیــر کل بیمه 
سلامت اســتان تهران از کمک هزار و ۲۴۰ 
میلیارد تومانی بیمه ســلامت به بیماران 
خــاص و صعب العلاج در اســتان تهران 
خبــر داد و گفــت: ۱۰۷ بیماری مشــمول 
حمایت هــای این صندوق بوده و لیســت 
بیماری های خاص و صعب العلاج ابلاغی 
از ســوی وزارت بهداشت شامل تالاسمی، 
بیماری دیالیزی (دیالیز  ام اس،  هموفیلی، 
خــون و صفاقی)، موکوپولی ســاکاریدوز، 
بال پروانــه ای، انواع تیپ هــای ام اس ای، 
ســپتیک، فیبروزیــس، اتُیســم، ســرطان، 
پرفشاری شریان ریوی، سکته مغزی، پیوند 
اعضا شامل ســلول های بنیادی خون ساز، 
کلیه، کبد، قلب، پانکراس، روده، ریه، مزمن 
روانــی، رتینوپاتی دیابتــی، صرع مقاوم به 
درمــان، جراحی های DBS بــرای بیماران 
پارکینسون، دیستونی، ترمور، تیک، بیماران 
با آسیب شنوایی شــدید و دیستروفی های 
عضلانــی اســت. وی افــزود: بــه منظور 
بهره  مندی بیمــاران خاص، صعب  العلاج 
و نادر از مزایای ایــن صندوق، برخورداری 
بیمــار از پوشــش بیمه پایه یک ســازمان 
بیمه گر پایه الزامی اســت؛ به عنوان مثال 
ســازمان بیمه ســلامت ایران و ســازمان 
تأمیــن اجتماعــی، بیماران مشــمول باید 
نســبت به ثبت درخواست حمایت و ثبت 
درخواست بیماران خاص و صعب العلاج 
بــا مراجعه بــه ســامانه شــهروندی به 
 Bimeh salamat Iranian.ir آدرس هــای
و Csp.ihio.gov.ir اقــدام کننــد. غلام نژاد 
اظهــار کرد: بیماران جهــت بهره مندی از 
سهم صندوق بیماران و صعب العلاج باید 
الکترونیک سازمان بیمه  در ســامانه های 
سلامت نشــان دار شــوند. در صورتی که 
بیماری فرد مشــمول نشان هایی باشد که 
در ســامانه وزارت بهداشت (RDA) ثبت 
می شــوند و بیمار در آن ســامانه ها دارای 
پرونده باشد نشان به صورت خودکار به فرد 
منتسب می شود. بیماران برای درخواست 
ســامانه  وارد  می تواننــد  نشــان  ثبــت 
شهروندی شوند. لیســت بیماری هایی که 
در ســامانه RDA وزارت بهداشــت وجود 
دارد و از طریــق ســامانه شــهروندی به 
بیماران منتســب می شود شــامل بیماران 
هموفیلی – تالاسمی – ام اس – سیستیک 
فیبروزیــس- بــال پروانــه ای – اس ام ای 
افــزود:  وی  اســت.  اتُیســم  و   (SMA)
درخصوص بیماری هایی که در حال حاضر 
امکان ثبت و نشان دارشدن در سامانه های 
وزارت بهداشــت ندارد در سامانه مدیریت 
نشــان بیمه ســلامت صورت می گیرد. در 
این خصوص بیماران پــس از مراجعه به 
شعب یا ناظر مستقر در بیمارستان یا توسط 
نمایندگان بیمه مســتقر در داروخانه های 
ســطح شــهر مانند ۱۳ آبــان، هلال احمر 
مرکزی و ۲۹ فروردیــن و همچنین با ثبت 
درخواســت در سامانه شــهروندی پس از 
تماس با بیمار و اخذ مدارک مرتبط، نشان 

بیماری را منتسب می کنند. 

خبر خبر

دو روز پیــش خبر رســید که «لایحــه حفاظت از داده های شــخصی» در 
کمیســیون حقوقی دولت تصویب و طبیعتا به ســرانجام نهایی نزدیک تر شد؛ 
لایحه ای که گرچه از ماه های گذشته شرح حدیث مفصلش به گوش می رسید، 
امــا هنوز هــم در ابهام اســت و یحتمل در جلســات و محافــل خصوصی تر 
دست به دســت می شــود؛ اما هنوز متنی از جزئیات آن به دست متخصصان 
و کنشــگران بخش خصوصی نرسیده است. کســانی که همه متفق القول اند 
قانون گذاری در این زمینه از بدیهیات و واجبات اســت و در اصل ماجرا تردیدی 
ندارند؛ اما به عقیده آنها در اینکه قانونی بدون همراهی و اعتماد عمومی اجرا 

شود، حرف وحدیث  و تردیدها بسیار اســت. «لایحه حفاظت از داده های شخصی» در هشت جلسه 
سه ســاعته در کمیسیون حقوقی دولت با حضور وزرای دادگســتری و ارتباطات و فناوری اطلاعات، 
معاون حقوقی و برخی دیگر از معاونان رئیس جمهور و اعضای کمیســیون حقوقی و قضائی دولت 
بررســی شــده و قرار اســت پس از تصویب در هیئت دولت برای تصویب نهایی به مجلس شورای 
اســلامی ارسال شــود. پس از تصویب این لایحه در کمیســیون حقوقی دولت، عیسی زارع پور، وزیر 
ارتباطات و فناوری اطلاعات، در شــبکه اجتماعی ویراستی از اعضای کمیسیون حقوقی تشکر کرد و 
نوشت: «حفاظت از داده های شخصی کاربران در فضای مجازی از مهم ترین عوامل اعتماد مردم به 
ســکوهای داخلی و موجب رشد پایدار اقتصاد دیجیتال است». این بار اولی نیست که وزیر ارتباطات 
از اقبال و اعتماد مردم به پلتفرم های داخلی سخن می گوید. سال ۱۴۰۱ هم او گفته بود: «در یک روز 
شاهد پیوستن ۱۷ میلیون کاربر به پلتفرم داخلی بوده ایم و در یک برنامه داخلی، ماهانه بیش از ۳۵ 
میلیون کاربر از آن اســتفاده کرده اند و ترافیک اینترنت داخلی در مقابل شبکه های خارجی ۶۰ به ۴۰ 
شــده و این برای اولین بار است که ترافیک تولید داخل بیش از دو برابر شده که نشان می دهد مردم 

اقبال و اعتماد کرده اند».
اما اقبالی که وزیر ارتباطات از آن یاد می کند، مورد تردید جدی متخصصان حوزه فاوا بوده است. 
در واقع آنها تردید مردم درباره پلتفرم های داخلی را پاشــنه آشــیل این پلتفرم ها می دانند؛ چنان که 
آمارهای غیررسمی هم مؤید همین موضوع است. به تازگی اعتماد با استناد به گزارش های غیررسمی 
نوشته است: «گزارش های غیررســمی می گویند بیش از ۴۰ میلیون ایرانی کاربر اینستاگرام هستند و 
این شــبکه، پرمخاطب ترین شبکه اجتماعی در ایران اســت. یافته های دیتاک نشان می دهد در سال 

۱۴۰۱ از شــش میلیــون اکانت پابلیــک ایرانی در 
اینستاگرام ۴۵۰ میلیون پست منتشر شده و کاربران 
ایرانی در هر ثانیه بیش از ۲۵ هزار بار پســت های 
اینستاگرام را می بینند». القصه اینکه هم حفاظت 
از داده های شــخصی مهم اســت و هم اعتماد 
مردم به قوانینی کــه با نیت همراهی و حفاظت 
از آنها تدوین می شــود؛ امــا طبیعتا این همراهی 
سازوکارهایی دارد و با دستورات فرمایشی ممکن 
نخواهــد بود؛ به ویژه آنکه در ماه های گذشــته با 
هک برخی پلتفرم ها و حتی ســامانه های برخی 
مراکز دولتی، اطلاعات زیادی از مردم به بیرون درز 
کرد. دی ماه ســال گذشته مجتبی توانگر، نماینده 

مجلس، در نامه ای به رئیس  جمهور این موضوع را متذکر شــد و از خلأهای قانونی در این زمینه یاد 
کرد «درحال حاضر هیچ یک از قوانین موجود قابلیت حل این مســئله را نداشــته و خلأ  قانونی برای 
مســئولیت سنگین حفظ این امانت مردم و پاسخ گویی اشــخاصی که دسترسی به این داده ها دارند، 

قطعا وجود دارد».

جزئیات را نمی دانیم
حامــد بیدی، کنشــگر حوزه فناوری اطلاعات، به «شــرق» می گوید: «دربــاره «لایحه حفاظت از 
داده های شخصی» تا این لحظه هیچ اطلاعاتی به صورت عمومی منتشر نشده است. هنوز نمی دانیم 
لایحه فعلی با لایحه ای که در دولت قبلی روی آن کار می شد و البته هیچ وقت هم به مجلس نرسید، 
چه تفاوتی دارد. همچنین اطلاعی از تفاوت آن با طرحی که در مجلس مطرح شــد و کلیات آن به 

کمیسیون تخصصی ارجاع شد، نداریم».
علاوه بر اینکه جزئیات این لایحه هنوز منتشــر نشده، به نظر می رسد از متخصصان و کارشناسان 
بخش خصوصی هم دراین باره مشــورتی گرفته نشده است. چنان که بیدی هم به این موضوع اشاره 
می کند: «نمی دانیم گروه  ها و افرادی که این لایحه را بررســی کرده اند، چه کســانی هستند؛ اگرچه از 
مرکز ملی فضای مجازی و وزارتخانه هایی در دولت در این مسیر نام برده است؛ اما اطلاعات بیشتری 
تا این لحظه نداریم. باید صبر کنیم لایحه در مجلس اعلام وصول شــود و بعد از طریق سامانه های 
مجلس جزئیات آن را متوجه شویم». او در توضیح اینکه آیا با وجود این لایحه امنیت کاربران بیشتر 
خواهد شد یا نه، به چند نکته اشاره می کند: «تا زمانی که متن لایحه منتشر نشده است، نمی توان آن 
را قضاوت کرد؛ اما درباره اینکه به قانونی در این زمینه نیاز داریم، شک و تردیدی نیست. خلأ قانونی 

زیادی در این زمینه داریم و همین موجب شده است که سوء استفاده های زیادی 
انجام شود. به همین دلیل در این زمینه از نظر قانون گذاری واقعا عقب هستیم؛ 
اما اینکه چقدر این موضوع می تواند مؤثر باشد و این لایحه تا چه اندازه به نفع 

مردم و کسب وکارها خواهد بود، باید به موضوعاتی توجه داشت».
او معتقد است گرچه فضا مبهم است؛ اما با نیم نگاهی به گذشته نه چندان 
دور هــم می تــوان در این مســیر ابراز نگرانی کــرد: «اگر به عملکرد گذشــته 
حکمرانان این حوزه در دولت، مجلس و شورای عالی فضای مجازی، نگاه کنیم، 
جای خوش بینی چندانی باقی نمی ماند. اگر مســئولان واقعا دغدغه حفاظت 
از داده های کاربران را دارند، نباید این ســطح از فیلترینگ را شــاهد می بودیم. فیلترینگی که علاوه بر 
رواج انواع بدافزارها در قالب فیلترشــکن های مختلف، بخش عمده ای از ترافیک مصرفی کاربران از 
طریق آنها قابل شنود و رهگیری است». چندی پیش کمیسیون اقتصادی مجلس اعلام کرده بود که 
۶۴ درصد از مردم از فیلترشــکن استفاده می کنند؛ اما براساس گزارشی که شهریور ماه ۱۴۰۲ از سوی 
یکتانت منتشــر شد، ۸۰ درصد کاربران در گروه های سنی مختلف برای ورود به شبکه های اجتماعی 
و پیام رســان ها از VPN استفاده می کنند. این یعنی خریدوفروش VPN در سال ۱۴۰۱ به یک بازار ۲۵ 
تا ۳۰ هزار میلیارد تومانی تبدیل شــده است. تمام این آمار نشــان از تمایل بالای مردم به استفاده از 
بســترهای فیلترشــده دارد. همچنین در این گزارش ذکر شــده بود که میزان استفاده از VPN در بین 
کاربران ۱۵ تا ۱۷ ســال، ۹۷ درصد اســت «همچنین میزان اســتفاده کاربران با تحصیلات ابتدایی از 
فیلترشکن ۶۳ درصد است؛ یعنی از هر سه کاربر ایرانی با تحصیلات ابتدایی، دو نفر از VPN استفاده 
می کنند. این نشــان می دهد اســتفاده از این ابزارها دیگر مخصوص قشر تحصیل کرده نیست. چنین 
آماری می تواند بیانگر یکی دیگر آسیب های فیلترینگ به وضعیت فرهنگی و اجتماعی جامعه باشد».

گذشته  تأمل برانگیز
حامــد بیدی می گویــد: «اگر دغدغه واقعی امنیت کاربران وجود داشــته باشــد، گوگل پلی نباید 
فیلتر می شــد تا تلفن های همراه نتوانند آپدیت های امنیتی ضــروری را دریافت کنند تا با میلیون ها 
گوشــی ناامن مواجه باشــیم. همین طور برخوردهای جدی تری با ارگان ها و سازمان هایی که نشتی 
اطلاعات داشــتند و هک شــده بودند، انجام می گرفت. طرح صیانت از فضــای مجازی یا صیانت از 
حقوق کاربران در فضای مجازی هم گواهی دیگر 
اســت که برخلاف چیــزی کــه در عنوانش ادعا 
می شــد، به هیچ وجه صیانت از مــردم ندارد». به 
گفته او وقتی به تاریخچه گذشته تصمیم گیری ها 
در این حوزه نگاه می کنیم، کمتر مصوبه ای وجود 
داشته که دغدغه مردم را پیش ببرد و نگاهش به 
مردم باشد «در این زمینه هم جامعه متخصصان 
خوش بین نیستند. البته باید متن لایحه منتشر شود 
تا بتوانیم درباره جزئیــات آن صحبت کنیم». این 
کنشــگر حوزه فناوری اطلاعــات، نکته دیگری را 
هم اضافه می کند: «به خاطر سیاست های اشتباه 
شــبکه ملی اطلاعات، ناامنی هایی ایجاد شــده و 
داده های کابران در همه جا قابل دســترس است. علاوه بر آن باید به بحث دخالت ها و توقعات نابجا 
و فراقانونی برخی نهادها هم توجه داشــت. علاوه بر آن دیده شــده است که در برخی موارد قضات 
در دادگاه ها بدون اینکه از جزئیات فنی ماجرا و تبعات دســتوراتی که می دهند آگاه باشند، به راحتی 
احکامی صادر می کنند که نقض حریم خصوصی کاربران را به دنبال دارد. اینها هم بخشی از مسئله 
است. اگر قرار باشد قانونی در این زمینه گذاشته شود، نباید تمام فشار آن به بخش خصوصی، پلتفرها 
و استارت ها وارد شود؛ بلکه باید بخشی از دولت و مداخله هایی را که منجر به نقض حریم خصوصی 

کاربران و داده های شخصی آنها می شود هم مدنظر داشته باشد».

قانونی ضروری
حامد بیدی دوباره تأکید می کند که بدون  شک تصویب چنین قوانینی لازم است «کما اینکه در تمام 
دنیا سال ها پیش چنین قوانینی تصویب شده  و دائم هم در حال به روزسانی است. همان طورکه قانون 
GDP اروپا ســال ها پیش تدوین، تصویب و اجرا شــده و امروز هم با وجود انتقادهایی که به آن وارد 
می شــود، در حال بهبود اســت؛ بنابراین از این بابت ما سال ها از آن نقطه ای که باید قرار می داشتیم، 
عقب هستیم؛ اما اینکه تصویب این قانون چقدر در فضای واقعی کسب وکارهای اینترنتی، پلتفرم ها و 

سکوهای داخلی تأثیر واقعی داشته باشد، به اجرای درست قانون هم بازمی گردد».
به گفته او ما در این زمینه هم تجربه و ســابقه خوبی نداریم «صرف قانون گذاری در این حوزه ها 
نمی تواند مســئله  را حل کند. البته شرط لازم است؛ اما کافی نیست. در نهایت هم اجرای هر قانونی 
به اعتماد و همراهی عمومی نیاز دارد. اگر قوانین بدون در نظر گرفتن اعتماد عمومی تصویب شــوند، 

طبعا در اجرا هم راه به جایی نمی برند».

اقدامات هلال  احمر در قرن جدید
ایســنا: رئیس جمعیت هلال احمر در آســتانه روز جهانی صلیب سرخ و 
هلال احمر برخی از اقدامات انجام شــده از ســوی این جمعیت در ســال 
گذشــته را تشــریح کرد و گفت که ارتقای کیفیت خدمات، افزایش توان امدادی و 
جــذب نیروهای داوطلــب از جمله مهم ترین اولویت های این جمعیت در ســال 
پیش روســت. پیرحســین کولیوند با بیان اینکه جمعیت هلال احمر در یک ســال 
گذشــته اقدامات قابل توجهی را انجام داده است، گفت: بخشی از این اقدامات و 
دســتاوردها برای اولین بار در تاریخ بیش از صد ســاله هلال احمر به دست آمده 
است. از جمله آن می توان به دریافت نشان فداکاری کشور ترکیه اشاره کرد. رجب 
طیب اردوغان، رئیس جمهوری ترکیه، با اعطای لوح و نشان فداکاری به جمعیت 
هلال احمــر از خدمات ســریع و مناســب هلال احمر ایران در عملیــات نجات و 
امدادرســانی به مردم زلزله زده ترکیه، قدردانی کرد. کولیوند به واریز کمک نقدی 
هفت میلیارد تومانی هلال احمر به حســاب خانواده های زلزله زده خوی نیز اشاره 
کرد و گفت: برای نخســتین بار در جمعیت هلال احمر خانوارهایی که بیشــترین 
خسارت را از زلزله ۱۴۰۱ در شهرستان خوی دیده بودند، از هلال احمر کمک نقدی 
دریافت کردند و مبلغ دو میلیون و ۵۰۰ هزار تومان به حساب سرپرستان دو هزار و 
۸۰۰ خانوار واریز شد. مجموع این مبلغ هفت میلیارد تومان بود که از منابع داخلی 
سازمان داوطلبان و همچنین کمک های مردمی به هلال احمر تأمین شد. کولیوند 
از تولیــد اولیــن بازی واقعیت مجازی با موضوع ســیل و زلزلــه در هلال احمر با 
همکاری دانشگاه علم و صنعت خبر داد و گفت:  برای اولین بار در کشور یک بازی 
رایانه ای تولید کردیم که با کمک عینک و تجهیزات واقعیت مجازی، لحظه وقوع 
سیل و زلزله را شبیه سازی می کند تا بازیکنان، برای یادگیری اقدامات لازم و استفاده 
از این آموخته ها در هنگام وقوع سانحه ترغیب شوند. رئیس جمعیت هلال  احمر 
از تصویب نخستین آیین نامه عضویت در جمعیت هلال احمر خبر داد و گفت:  در 
صدوپنجاه وپنجمین جلســه شــورای عالی جمعیت هلال احمر، کلیات آیین نامه 
عضویت این جمعیت برای نخستین بار پس از انقلاب اسلامی، بررسی و تصویب 
شــد. این آیین نامه ۱۰ ماده و ۵ تبصره دارد. کولیونــد پیگیری برای ورود محموله 
دارویــی بیماران SMA را از دیگر اقدامات جمعیت هلال احمر برشــمرد و گفت: 
بیماری اس ام ای یا همــان آتروفی عضلانی نخاعی یک بیماری عصبی-عضلانی 
نادر است و در حال حاضر بیش از ۶۰۰ نفر در ایران که اکثر آنان را کودکان تشکیل 
می دهند، به آن مبتلا هستند. در راستای کمک به این بیماران، جمعیت هلال احمر، 
محموله داروی اسپینرازا را که برای درمان بیماران SMA استفاده می شود به کشور 

وارد کرد.

راه اندازی مرکز ملی مدیریت و رصد حوادث کشور
وی با اشــاره به راه اندازی مرکز ملی مدیریت و رصد حوادث کشــور گفت: این 
مرکز به نوعی مرکز هوشمندســازی جمعیت هلال احمر و رصدخانه حوادث در 
کشــور اســت. مرکزی که جای آن به شدت در ســاختار امداد و نجات و مدیریت 
بحــران خالی بود. این مرکز با هدف رصد و پایش برخط، الکترونیک و هوشــمند 
تمامی فعالیت های جمعیت هلال احمر در شــرایط عادی و اضطراری، با استفاده 
از ظرفیت ســرمایه های انســانی باتجربه، متخصص و ارزشــمند این سازمان در 
قالب هســته های فکری و اندیشه ورزی با هدف مدیریت دانش، مدیریت یکپارچه 
اطلاعات و تحلیل داده ها، مدیریت لایه ها و اطلاعات منابع ســازمانی و داوطلبی، 
مدیریت اطلاع رســانی، مدیریت شبکه های حقیقی و حقوقی مرتبط با جمعیت و 
مدیریت خدمات الکترونیک و هوشــمند در ستاد مرکزی جمعیت هلال احمر و در 
مساحتی بیش از ۵۰۰ متر مربع راه اندازی شد. رئیس جمعیت هلال احمر با اشاره 
به راه اندازی کانون تخصصی راه با تمرکز بر رانندگان آماده هلال احمر گفت: پس 
از امضای تفاهم نامه میان سازمان جوانان و فدراسیون اتومبیل رانی و موتورسواری 
اقدامات لازم برای ســاماندهی و به کارگیری ظرفیت های برشمرده تیم های آفرود 
دربرگیرنده ۱۴ هزار نفر عضو فعال در قالب کانون راه یا همان رانندگان آماده هلال 
صورت گرفت. وی اضافه شــدن هزارو ۵۰۰ خودرو به ناوگان امدادی هلال احمر، 
تولید کپســول ضد اســترس و خواب آور Valnight، روند صعــودی تولید دارو در 
سازمان تدارکات پزشکی، ملحق شدن هشت هزار نیروی امدادی به سازمان امداد 
و نجات در طول یک سال و رایزنی با معاون وزیر اقتصاد و رئیس کل گمرک ایران 
بــرای ایجاد گمرک اختصاصی هلال احمر را از دیگر اقدامات یک ســال گذشــته 
دانســت. کولیوند در ادامه به عملیات های مهم هلال احمر در یک ســال گذشته 
پرداخــت و گفت:  در مأموریت بهداشــتی – درمانی و امدادی اربعین حســینی، 
خدمات بهداشتی - درمانی به چهار میلیون و ۷۴۷ هزار و ۲۹۵ نفر از زائران ارائه 
شــد. همچنین ارائه خدمات بهداشــتی - درمانی به ۷۵ هزار نفر از زائران عتبات 
عالیات در درمانگاه های مرکز پزشــکی جمعیت هلال احمر در کشور عراق انجام 
شد. تهیه و تأمین ۴۰۰ تن دارو و تجهیزات برای عملیات بهداشتی - درمانی اربعین 

نیز از دیگر اقدامات انجام شده بود.

اما  و اگرهای لایحه حفاظت از داده های شخصی
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